
 

Evaluering af Fluid festival d. 15.-21. August 2022 
 
Af Stræderne og Strøgets Beboerforening. August 2022 
 
 
Konklusioner i hovedpunkter, uddybet herunder: 
 

- Beboerne skal have mere fyldestgørende information og i bedre tid i forvejen. 
- Kommunen bør ikke give dispensationer for fastsatte grænser i ”Forskrift for 

Udendørsarrangementer” hverken mht. lydstyrke eller sluttidspunkter for 
arrangementer. 

- Kommunen bør forhindre, at stort antal arrangementer afholdes i samme område, 
og ikke tillade store arrangementer i områder med beboelse. 

- Renholdning skal benytte ikke-støjende redskaber. 
- Arrangører skal benytte bystrøm (ikke generatorer). 

 
 
1) Ingen/mangelfuld information til beboerne 
Stræderne og Strøgets Beboerforening har ikke modtaget information om afholdelse af 
Fluid festival på Gl.Strand, og vi har således ikke haft mulighed for at informere vores 
medlemmer. Først umiddelbart inden afholdelse blev vi af en beboer gjort opmærksom på 
arrangementet. Vi var stærkt forundret, eftersom vi i 2021 fik klart indtryk af, at afholdelse 
af arrangement på Gl.Strand var en engangsforeteelse som led i den store EuroPride. 
I øvrigt var vi stærkt desorienteret om, hvorvidt FluidFestivallens evt. Var tilknyttet til 
Pridefestivallen. Vi kontakte skriftligt arrangører af Fluidfestival (Eva Bøggild og Janne Juul 
d. 18. August med spørgsmål, men har fortsat ikke fået svar). 
(Vi modtog rettidig information om EuroPride). 
 
Vi har noteret os ÉT eneste opslag på en gadedør i kvarteret. Vi må derfor konkludere, at 
orienteringen til beboerne var meget mangelfuld.  
 
  
2) Har Fluidfestival fået dispensation for støjgrænser?  
Vi har fået adgang til aktindsigt i jeres tilladelser og kan se, at støjgrænsen er 70 db for 
Gl.Strand således, at støjgrænserne for Gl.Strand overholdes. Beboere på Gl.Strand har 
oplyst os om, at de har målt 80-86 udfor deres lejlighed. Beboere blev således udsat for 
musikstøj og dundrende bas langt ud over det sundhedsskadelige niveau i mange dage.  
 
De høje lydniveauer har givet os tvivl om, hvorvidt TMF har givet dispensation til at spille 
90 dB igen i år? Hvis dette er tilfældet, har vi følgende spørgsmål: 

- Hvad er argumentet for at give dispensation for vedtagne støjgrænser ? 
- Hvornår er dispensationen givet? Og hvorfor indgår information om dette ikke i 

aktindsigten? 
 
Hvis TMF har givet dispensation har vi følgende kommentar: 



Stræderne og Strøgets Beboerforening mener, at det er stærkt kritisabelt, at kommunen 
uden hensyn til beboerne i området har givet tilladelse til en festival med op til 90 dB, få 
meter fra beboernes hjem.  
 
 
Uddrag af beboernes konkrete oplevelser 
 
Gammel Strand: 
 
- Husene på fx Gl. Strand står på pæle (pilotering), hvilket gjorde, at gulve og vægge 
vibrerede – også uden for de mest støjbelastede perioder.  
 
- Støjen fra publikum – og ikke kun fra musikken - bør også indgå i den samlede 
støjregistrering.  

- De støjmålingerne, der blev foretaget fra officiel side, blev foretaget udfor 
Kunstforeningen, mens det havde været mere relevant at måle ud fra de beboers huse (nr 
52), der havde ca. 15 m til tribunen. 
 
- Lyden kastes rundt og ind i de smalle gader som Snaregade, Naboløs og Nybrogade, 
hvor lydniveauet længere inde i gaderne var 60-70 dB. 

 
- Der var forbud mod biler på Gammel Strand hver dag ind til kl. 12. Det betød bl.a., at 
beboerne ikke fik tømt skraldespand. 

 
- Udover de fire dage festivallen varede, foregik opbygning og nedtagning af 
festivalpladsen to dage før og en dag efter (med en masse hamren og banken fra morgen 
til aften, store mængder lastbiler og andet materiel, som medfører en masse både støj og 
forurening). 
 
- De beboere, der havde mulighed for at tage væk fra deres lejligheder, tog flugten. Men 
beboerne bør selvfølgelig ikke jages ud af deres lejligheder.   
 
 
 
3) Kommunen mangler forståelse for den samlede belastning af byen 
Et stort problem er, at kommunen mangler forståelse for, hvor mange arrangementer, der 
er i Indre By - i ofte meget smalle byrum. Bydelen er i forvejen meget belastet pga. et 
meget aktivt natteliv både i barer, i udeserveringer og spontane fester nær barer eller i 
området generelt.  
I forbindelse med de store arrangementer forværres problemerne (støj, møg , utryghed 
osv) pga. de mange barer og udeserveringer. 
 
Umiddelbart efter Fluid festival afholdtes Iron Man/Triathlon på Christiansborg Slotsplads. 
Vi beboere får ikke indtryk af, at kommunens forskellige forvaltninger taler sammen om, 
hvilke tilladelser de giver. Vi foreslår, at forvaltningerne fremadrettet danner sig et total 
overblik over arrangementernes antal og deres størrelse og dermed samlede belastning af 



bydelen. Og at overvejelser om, hvor meget en enkelt mindre bydel med beboelse skal 
belastes af endog meget indgribende arrangementer, indgår i kommunens overvejelser, 
når der gives tilladelser. 
 
Vi vil meget kraftigt opfodre til, at Gl.Strand fremover IKKE benyttes til festivaller og 
i særdeleshed ikke indgår i Pride. Vi vil bede forvaltningen undersøge alternative 
placeringer. Umiddelbart vil vi foreslå fx Fælledparken eller Søren Kierkegaards 
Plads som begge succesfuldt indgik i TouDeFrance-arrangementet  
 
Stræderne og Strøgets Beboerforening hører meget gerne om, hvilke tanker forvaltningen 
har gjort sig om fremtidige arrangementer i området og indgår i dialog herom. 
 
 
4) Meget støjende renhold om natten  
Renhold benyttede støjende blæsere (70-80 dB ) samt en meget stor støvsuger til 
rengøring. En kraftig og støjende dieselfejemaskine kørte gennem Magstræde kl 05:30 
lørdag morgen. Det er uvist, om den er kommunal eller tilknyttet festivallen, men under alle 
omstændigheder kritisabel! 
Vi må indskærpe, at renholdningsmandskabet IKKE bruger støjende redskaber fremover 
(og i øvrigt så vidt muligt benytter eldrevne redskaber). 
 
5) Støjende generatorer 
Vi konstaterer, at arrangører i år har valgt en lyddæmpet dieselgenerator. Den støjer 
uden sammenligning mindre end dem, man brugte sidste år, hvor det var svært at føre 
en samtale i deres nærhed. Til gengæld står vi helt uforstående over for, hvorfor 
generatorer står tændt i døgndrift flere dage før festivalstart, og hvorfor arrangører ikke 
har taget foranstaltninger til at benytte elnettet. Det er tæt på hånligt over for både klima 
og byens miljø. Arrangører bedes dokumentere, hvilke initiativer de har taget for at få el 
fra elnettet Vi antager, at de heller ikke ser det fornuftige i at fejre diversitet med 
dieselgeneratorer midt i en hovedstad. 
 
Se regler herunder: 
§ 11. Vilkår for indretning af pladsen 
Arrangementet på pladsen skal indrettes så unødigt støj i omgivelserne 
undgås, fx ved hensigtsmæssig placering af scene og højtalere, anvendelse 
af ophængte højtalere og delaysystemer. 
Stk. 2. Der skal så vidt muligt anvendes bystrøm for at begrænse anvendelsen 
af generatorer. 
Stk. 3. Anvendes der generatorer, skal arrangøren tage alle nødvendige 
forholdsregler for i videst muligt omfang at hindre unødig støj og 
lugtgener i omgivelserne. 
 
 
 
 
	


